
گزارش

  میلاد کلاته

با وجود گذشت 12 سال از آغاز عملیات اجرایی 
ــروژه راه آهـــن ســبــزوار به طــول 45 کیلومتر،  پ
انتظار مردم این شهرستان برای برخورداری از 
شبکه ریلی به سرانجام  نرسیده است. به گزارش 
خراسان رضوی، برخورداری مردم از خدمات 
ریلی در کنار  زیرساخت های دیگر همانند جاده  و 
فــرودگــاه،  یکی از مهم ترین نیازها محسوب 

می شود.
ــوان یــکــی  ــ ــن ــ ــه ع ــ ــزوار، ب ــ ــبـ ــ شـــهـــرســـتـــان سـ
از  شــهــرســتــان هــایــی  کــه در مــســیــر تشرف 
ــرار دارد، از  ــام رضـــا)ع( به مشهد ق زائـــران  ام
زیرساخت های  ریلی بی بهره اســت. با توجه 
ــای  ــاده ه ــه آمـــار بـــالای تــلــفــات جــانــی در ج ب
مواصلاتی کشور، وجود شبکه های ریلی برای 
تردد مردم می تواند از میزان تلفات در جاده ها 
43 نفر  بکاهد؛ متاسفانه طی  18 مــاه اخیر 
از هموطنان مان در محور سبزوار – شاهرود 
و 39 نفر دیگر در محور سبزوار – جوین حوزه 
استحفاظی شهرستان ســبــزوار بر اثــر سوانح 
جاده ای جان خود را از دست دادند.به گزارش 
خراسان رضوی، اتمام پروژه راه آهن سبزوار یکی 
از مطالبات  قدیمی  مردم این منطقه است و با 
وجود این که از سال 1387 روند اجرایی آن آغاز 
شده اما تاکنون انتظار مردم این شهرستان برای 

برخورداری از راه آهن به پایان نرسیده است.

 اعتبار 100 میلیاردی رئیس جمهور برای 	 
راه آهن سبزوار

در اردیبهشت ماه سال 1397 که رئیس جمهور 
به شهرستان سبزوار  سفر کرده بود، تکمیل پروژه 
راه آهن سبزوار به عنوان مطالبه دیرینه  مطرح 
 شد  که با پیگیری های صورت گرفته 100 میلیارد 
ــروژه درنظر گرفته  تومان اعتبار بــرای اتمام پ
شده است. پس از سفر رئیس جمهور به سبزوار، 
آخوندی وزیر وقت  راه و شهرسازی در مرداد سال 
1397 به منظور بازدید از پروژه راه آهن به این 
شهرستان سفر کرد و پس از بازدید از روند پروژه 
راه آهن سبزوار در جمع خبرنگاران اعلام کرد: 
این پروژه تا سال 1395 اعتبار جدی نداشت و با 
آن اعتبار کار خاصی انجام نشده بود. وزیر سابق 
راه و شهرسازی در ادامه گفت که پروژه راه آهن 
سبزوار از سال 1395 فعال و در سال 1397 به 
میزان 20 میلیارد تومان اعتبار برای پروژه در نظر 

گرفته شده است.

پیشرفت 84 درصدی پروژه راه آهن سبزوار 	 
در حوزه زیرسازی

سرپرست فــرمــانــداری ســبــزوار در گفت وگو 
ــصـــوص  وضعیت  ــوی درخـ ــ ــان رض ــراسـ بـــا خـ
پیشرفت  پروژه راه آهن سبزوار گفت: این پروژه 
از سال 1387 آغاز شد اما روند اجرایی آن از سال 
1392 بوده و در اوایل پروژه پیشرفتی نداشته 
است. حسین شاد افزود: پروژه راه آهن در مسیر 
و ایستگاه در حال اجراست و در بخش زیرسازی 
پیشرفت 84 درصدی دارد و روسازی نیز هنوز 
انجام نشده است. وی با بیان این که ابنیه فنی تا 
کیلومتر 42 مسیر راه آهن اجرا شده است و به نظر 
می رسد که با این روند تا اوایل سال آینده اقدامات 
باقی مانده در مسیر راه آهــن سبزوار به پایان 

می رسد، افــزود: خرید ریل برای پروژه راه آهن 
سبزوار انجام شده است و در بحث ریل گذاری نیاز 
به پیمانکار دارد. سرپرست فرمانداری سبزوار با 
تاکید بر ضرورت تخصیص کامل اعتبارات برای 
تکمیل این پــروژه، ادامه داد: با توجه به این که 
ــن یکی از مطالبات دیرینه مــردم است،  راه آه
برای تکمیل پروژه به تخصیص 100 درصدی 
اعتبارات نیاز است تا  در ابتدای سال 1400 به 
بهره برداری برسد. شاد تصریح کرد: چندین بار 
قول هایی برای افتتاح پروژه راه آهن داده شده 
است و از دولــت و نمایندگان مــردم سبزوار در 
مجلس شورای اسلامی انتظار داریم که اعتبار 
موردنیاز برای تکمیل پروژه درنظرگرفته شود. 
وی یادآور شد: در شرایط فعلی راه آهن سبزوار 
به صورت آنتنی درنظرگرفته شده و در طرح کلی 
آن باید به راه آهن سراسری کشور و راه آهن جنوب 

متصل شود.

نماینده مردم سبزوار در مجلس شورای اسلامی 
ــاره رونــد اختصاص  نیز به خراسان رضــوی درب
اعتبار پروژه راه آهن ، گفت: امسال به طور کامل 
تزریق اعتبار برای پروژه راه آهن سبزوار انجام 
نشده است. علی اصغر عنابستانی با اشــاره به 
ــن سبزوار دارای سه بخش  این که پــروژه راه آه
زیرسازی، ریل گذاری و ایستگاه است، افزود: 
در بخش زیرسازی ، اکنون پیمانکار پــروژه در 
حال انجام  کار است و تقریبا حدود 75 درصد 
پیشرفت فیزیکی دارد و هنوز برای تکمیل این 
بخش به 80 میلیارد تومان دیگر اعتبار نیاز است 
و دولت تقریبا هیچ اعتباری برای این بخش پروژه 
نگذاشته است. وی ادامه داد: بخش بعد آن که 
ریل گذاری پروژه راه آهن است، هنوز آغاز نشده 
و بخش ساخت ایستگاه پــروژه راه آهــن سبزوار 
نیز توسط شرکت بتن و ماشین  قدس رضوی 
در حال ساخت است. نماینده مردم سبزوار در 

مجلس شورای اسلامی بیان کرد: این سه بخش 
پروژه راه آهن نیازمند تزریق اعتبار است تا پروژه به 
سرانجام برسد.وی تصریح کرد: راه آهن سبزوار 
به شکل آنتنی یا همان دستک 45 کیلومتری 

است. 

 وزیر راه و شهرسازی قول داده که نمی  گذاریم	 
 پروژه راه آهن سبزوار متوقف شود

عنابستانی در پاسخ به سوال خراسان رضوی 
درباره این که چه پیگیری هایی در ماه های اخیر 
برای پروژه راه آهن سبزوار انجام داده اید، گفت: 
وزیر راه و شهرسازی قول داده که نمی گذاریم 
پروژه راه آهن سبزوار متوقف شود؛ وضعیت مالی 
دولت مطلوب نیست اما مکاتبات و جلساتی با 
وزیر داشته ایم. وی افزود:  وزیر راه برای پیمانکار 
زیرسازی و ایستگاه راه آهــن سبزوار مکاتباتی 
با رئیس سازمان برنامه و بودجه کشور داشته و 
تقاضای اعتبارات را مطرح کرده  است و بخشی 
از اعتبار موردنیاز در ماه های پایانی فعالیت 
دولت محقق می شود. عنابستانی با بیان این که 
ــورد پــروژه  ــت تنها در م عــدم تزریق اعتبار دول
راه آهن سبزوار نیست بلکه با وضعیت اعتباری 
در سال جاری تقریبا تمامی پروژه های عمرانی 
به صورت نیمه فعال درحال انجام است، تصریح 
ــای عمرانی دولــت  ــروژه ه ــرد: تقریبا اکثر پ ک
تعطیل است و شاید باید به دولت حق بدهیم؛ 
به دلیل مشکلات  اقتصادی و تحریم ها و کرونا 
دولت  تمام توان خود را روی مدیریت وضعیت 
ــت. وی تاکید کرد:  ــاری کشور گذاشته اس ج
پیگیر هستیم که در باقی مانده سال 99 پروژه 
تعطیل نشود و در بودجه سال آینده نیز اعتباری 

در نظرگرفته شود تا پایان سال 1400 پروژه به 
سرانجام برسد.

پیشرفت ۵0 درصدی پروژه ساخت 	 
ایستگاه اصلی راه آهن سبزوار

احسان فرجام طلب ، مدیر پروژه  ساخت ایستگاه 
راه آهن سبزوار نیز درباره وضعیت این پروژه به 
خراسان رضوی گفت: عملیات کلنگ زنی این 
پروژه در اردیبهشت سال گذشته انجام شد و در 
مرداد سال گذشته پس از تحویل زمین وارد فاز 
اجرایی شده است. وی با بیان این که ایستگاهی 
ــن ســبــزوار پیش بینی شده به  کــه بــرای راه آهـ
لحاظ متراژ  زیربنا و ضوابط معماری متناسب 
با استانداردهای خوبی است، افزود: در پروژه 
ایستگاه راه آهــن تعدادی ساختمان جانبی از 
جمله سوزنبانی، انبار، آتش نشانی و پست های 
برق درنظر گرفته شده  اما اراضی مورد نیاز آن 
هنوز به ما تحویل داده نشده است. مدیر پروژه 
ایستگاه راه آهن سبزوار ادامه داد: بحث تملک و 
ارزیابی اراضی برای ساختمان های جانبی پروژه 
در دست انجام اســت. فرجام طلب بیان کرد: 
به دلیل این که محل ساخت ساختمان اصلی 
ایستگاه در محل فعلی نبوده و دچار تغییر شده 
است ، در جانمایی جدید برای رساندن به کدهای 
ارتفاعی مدنظر، عملیات خاکی زیرساختمان 
اصلی به میزان 15 هزار متر مکعب انجام شد. وی 
اجرای عملیات اسکلت ساختمان ایستگاه اصلی 
به مساحت چهار هزار متر مربع، احداث کانال 
انرژی، ساختمان های نگهبانی، اتمام عملیات 
گریدینگ محوطه و ساختمان های موتورخانه را 
از دیگر اقدامات انجام شده در این پروژه طی یک 
سال اخیر دانست. مدیر پروژه ساخت  ایستگاه 
راه آهــن سبزوار با اشاره به پیشرفت 50 تا ۶0 
ــن  درصـــدی پـــروژه  ساختمان ایستگاه راه آه
سبزوار، بیان کرد: اگر بودجه موردنیاز به پروژه 
تخصیص یابد، تمام تلاش بنده و همکارانم این 

است که پروژه تکمیل و آماده بهره برداری شود.
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پیگیری دغدغه صاحبان خودروهای دوگانه سوز در شهرستان مرزی

صالح آباد محروم از جایگاه سی ان جی ! 
گزارش

 بهره مند

ــان ســال گذشته  و  افــزایــش قیمت بنزین از آب
محرومیت  شهرستان صالح آباد سبب شده است 
تا صاحبان خودرو در صالح آباد به دنبال استفاده 
از  از سوخت ارزان قیمت سی ان جی باشند. 
سال 92 که مشعل گاز طبیعی در شهر صالح آباد 
روشن شد و مردم شهر دارای نعمت گاز طبیعی 
شدند، گمان می کردند به زودی جایگاه سوخت 
گاز سی ان جی نیز احداث شود ولی تاکنون هیچ 
اقدام عمرانی برای احداث جایگاه سی ان جی 

انجام نشده است.

گلایه مردم 	 
یکی از رانندگان خودروهای مسافربری شخصی 
در ایــن بــاره به  خراسان رضــوی می گوید: نبود 
جایگاه سوخت سی ان جی در صالح آباد به یک 
مشکل و معضل بــرای رانــنــدگــان خــودروهــای 
دوگانه سوز تبدیل شده و فعالیت رانندگان را با 
اختلال مواجه کــرده اســت. جلال بختانی می 
افزاید: اکثر مــردم شهرستان صالح آباد از قشر 
متوسط و مستضعف هستند و وجود جایگاه گاز 
سی ان جی می تواند به لحاظ اقتصادی هم برای 
رانندگان و هم برای مسافران )به لحاظ کاهش 
کرایه ها( مناسب باشد. وی خاطر نشان می کند: 
خواسته مردم شهرستان صالح آباد از مسئولان 

این است که احداث جایگاه سوخت سی ان جی را 
با جدیت پیگیری کنند تا معضل نبود جایگاه  این 
سوخت برای رانندگان خودروهای دوگانه سوز 
بر طرف شود. یکی از رانندگان روستای درخت 
توت نیز در این باره به خراسان رضوی می گوید: 
یکی از موارد مهمی که برای صنعت حمل و نقل 
و بهبود ناوگان مسافربری عمومی در شهرستان 
صالح آباد باید دنبال شود، احداث جایگاه سوخت 
سی ان جی است؛ متاسفانه تاکنون در صالح آباد 
جایگاه سوخت سی ان جی احداث نشده است. 
جعفر جــلالــی زاده می افــزایــد: گــاز سی ان جی 
آلودگی کمتری نسبت به بنزین دارد و از طرفی 
ارزان تر است و با قیمت مناسب تری می تواند در 
اختیار رانندگان قرار گیرد؛ به همین دلیل بیشتر 
رانندگان شهرستان صالح آباد با احداث جایگاه 
سوخت سی ان جی به استفاده از  این سوخت روی 
می آورند. وی خاطرنشان می کند: برای کشاورزان 
و دامدارانی که هر روز به محل کشاورزی و دامداری 
خود می روند و از وضعیت مالی مناسبی برخوردار 
بنزین،  به  نسبت  سی ان جی  سوخت  نیستند، 
سوخت بسیار مقرون به صرفه و مناسب تری است. 
یکی از شهروندان صالح آبادی در همین خصوص 
می گوید: هم اکنون احداث جایگاه گاز سی ان جی 
برای مردم شهرستان صالح آباد از کارهای بسیار 
لازم و ضـــروری اســت و تاثیر زیـــادی در کاهش 
کرایه حمل و نقل و مسافربری بین شهری خواهد 
داشت.  سیف الدین طاهری می افزاید: استفاده از 
سوخت  سی ان جی علاوه بر خودروهای شخصی 

برای خودروهای دولتی نیز صرفه اقتصادی بسیار 
بیشتری دارد و از طرفی در کاهش آلودگی هوا 

ناشی از استفاده از خودروها تاثیر بسزایی دارد.

صرفه اقتصادی وآلایندگی کمتر 	 
 یکی از شهروندان صالح آباد به خراسان رضوی
 می گوید: مردم شهرستان مرزی صالح آباد چه 
ــد کــه از نعمت جایگاه سوخت  ــرده ان گناهی ک
سی ان جی محروم اند؛ ایــن مــردم از بسیاری از 
امکانات رفاهی دیگر شهرستان ها بی بهره اند. 
محمد همتی می افزاید: استفاده از گاز سی ان جی 
هم برای مردم شهرستان ارزان تر است و هم جزو 
سوخت های پاکیزه تری نسبت به بنزین و نفت گاز 
است. یکی از جوانان شهر صالح آباد می گوید: مردم 
شهرستان صالح آباد سال هاست در انتظار احداث 
جایگاه سوخت سی ان جی هستند و مسئولان باید 
در این حوزه تلاش کنند. فرشید طاهری می افزاید: 
ــای مسافربری  ــودروه ــرای خ گــاز ســی ان جــی ب
عمومی، شخصی، دولتی، وانت بارها و ماشین های 
شرکت های بخش خصوصی بسیار مطلوب است 
و این سوخت در شهرستان صالح آباد متقاضیان 
ــادی دارد؛ زیـــرا مـــردم شهرستان بــه لحاظ  زیـ
اقتصادی در وضعیت نامناسبی به سر می برند. وی 
خاطرنشان می کند: اگر شرکت های شهرستان 
صالح آباد یا بخش خصوصی این شهرستان یا دیگر 
شهرستان ها به احداث جایگاه سی ان جی اقدام 
کنند از دعای خیر مردم صالح آباد برخوردار خواهند 

شد زیرا تاثیر مستقیمی در زندگی همه دارد.

بعضی از شهرستان ها چندین جایگاه گاز 	 
سی ان جی دارند

وی می افزاید: با افزایش هزینه ها و قیمت بنزین 
از آبان  سال گذشته تاکنون بارها کرایه مسافربری 
از صالح آبــاد به تربت جــام و مشــهد افزایش پیدا 
کرده ولی وقتی خودروها از سوخت سی ان جی 
اســتفاده کنند، راننده هزینه کمتری برای تردد 
بین این شــهرها متحمل می شــود و بــه افزایش 
کرایه هــا اقــدام نمی کنــد. یکــی از شــهروندان 
در همین باره مــی گوید: بــا توجه بــه محرومیت 
شــدید صالح آباد احداث یک جایگاه سی ان جی 
بسیار لازم و ضروری است و اگر این اتفاق مبارک 
بیفتد، تأثیر بسیار زیادی در زندگی مردم دارد و 
باعث دعای خیر آن ها خواهد شد. محمد حسنی 
می افزاید: تقریبا تمامی شهرستان های خراسان 
رضوی دارای جایگاه گاز ســی ان جی هســتند، 
حتــی بعضــی از شهرســتان ها چندیــن جایگاه 
گاز ســی ان جی دارنــد و مســئولان شهرســتان 
صالح آباد باید با احداث جایگاه ســی ان جی این 

عقب ماندگی شهرستان را نیز برطرف کنند.

 اگر جایگاه  سی ان جی  احداث شود، کرایه 	 
رفت  و آمدبه شهرستان های مجاور کاهش می یابد

عضو شـــورای شهر و شهرستان صالح آباد نیز 
درباره نبود جایگاه سوخت سی ان جی می گوید: 
صالح آباد با تربت جام حــدود 92 کیلومتر و با 
مشهد 180 کیلومتر و با سرخس 110 کیلومتر 
فاصله دارد، اگر جایگاه سوخت سی ان جی در 
صالح آباد احداث شود کرایه رفت و آمد مردم به 
شهرستان های مجاور بسیار کاهش می یابد. علی 
اکبر خزیمه می افزاید: شهرستان صالح آباد به 
جایگاه سوخت سی ان جی نیاز مبرمی دارد و به 
همین لحاظ دارندگان خودروهای دوگانه سوز 
از احداث جایگاه  این سوخت استقبال می کنند، 

ضمن این که مالکان دیگر خودروها نیز با احداث 
جایگاه سوخت سی ان جی به تبدیل خودروی خود 

به خودروی دوگانه سوز اقدام می کنند.

مشکل نبود توجیه اقتصادی 	 
فرماندار شهرستان صالح آباد درباره نبود جایگاه 
گاز سی ان جی به خراســان رضوی می گوید: در 
شهرســتان صالح آباد تاکنون چند ســرمایه گذار 
بــرای احــداث جایــگاه ســوخت ســی ان جی به 
فرمانــداری شهرســتان مراجعــه کرده انــد و 
تعــدادی از آن ها در همان ابتــدا و تعدادی نیز در 
میانه راه از احداث جایگاه ســوخت ســی ان جی 
منصرف شــده اند. ولی قلیچــی می افزاید: یکی 
از بزرگ ترین مشــکلاتی که در مقابل متقاضیان 
احداث جایگاه سوخت سی ان جی در صالح آباد 
است، ندادن تسهیلات کم بهره 4 درصد است و 
برای متقاضیان تسهیلات با بهره 18 درصد داده 
می شود که این موضوع سبب عقب نشینی افراد 
می شــود. وی خاطرنشــان می کند: متقاضیان 
جایگاه ســوخت ســی ان جی می گویند بــرای ما 
توجیه اقتصادی ندارد که با تســهیلات بهره بالا 
بخواهیم جایگاه ســوخت ســی ان جی در صالح 
آباد احداث کنیم و تاکنون نیز دو متقاضی بومی 
و یک متقاضی غیربومــی از ادامه کارهای اداری 
و اولیــه بــرای احداث جایــگاه ســوخت منصرف 
شده اند. وی اظهار می کند: فرمانداری صالح آباد 
آمادگــی حمایــت از متقاضیان احــداث جایگاه 
ســوخت ســی ان جی در صالح آبــاد را دارد و از 
افرادی که در این زمینه پیشقدم شوند، استقبال 
می کند. وی می افزاید: نهادهایی مثل شهرداری 
و شــرکت های خصوصی و دولتــی در صالح آباد 
نیز که می تواننــد این کار را انجــام دهند تاکنون 
هیچ درخواســتی برای احداث جایگاه ســوخت 

سی ان جی نداده اند.

  تنها شهرستان های کلات و صالح آباد 	 
درخراسان رضوی جایگاه CNG ندارند

پخــش  شــرکت  ســی ان جی  امــور  رئیــس 
فراورده هــای نفتــی  خراســان رضــوی دربــاره 
نبــود جایگاه ســوخت ســی ان جی بــه خبرنگار 
خراســان رضوی می گوید: در خراســان رضوی 
تنها شهرســتان هــای کلات و صالح آباد جایگاه 
ســی ان جی ندارنــد و تامیــن تجهیــزات بایــد با 
هزینه شــخصی متقاضی انجام شــود. حســین 
مدبر می افزاید: در هر دو شهرســتان صالح آباد 
و کلات، متقاضــی واقعــی کــه پیگیــری کامــل 
کند، نداشــته ایم؛ در شهرســتان کلات چند نفر 

درخواست دادند ولی پیگیری نکرده اند. 
وی درباره تسهیلات دولت به متقاضیان احداث 
جایگاه ســی ان جی اظهار می کنــد: البته دولت 
به کســانی که بــا هزینه شــخصی جایــگاه بزنند 
کارمزد ویــژه می دهد که حــدود دو برابر کارمزد 
جایگاه هایی است که قبلا دولت تجهیزات رایگان 
می داده اســت. وی خاطرنشــان می کنــد: برای 
احداث جایگاه باید متقاضی بــه واحد بازرگانی 
ایــن شــرکت مراجعــه کنــد و ضمن تکمیــل فرم 
درخواســت احداث جایگاه، مدارک لازم را ارائه 
دهد و در این خصوص مسئولان محلی شهرستان 
نیز باید افراد واجدالشرایط را شناسایی و معرفی 
کنند و در صورت امکان تسهیلاتی را برای آن ها 

درنظر بگیرند. 
رئیس امور سی ان جی پخش فراورده های نفتی 
خراســان رضوی دربــاره هزینه احــداث جایگاه 
سوخت سی ان جی در صالح آباد می افزاید: به جز 
هزینه خرید زمین، هزینه تجهیزات حدود شــش 
میلیارد تومان  است که علاوه بر آن متقاضی باید 
زمین هم داشته باشد و هزینه ساخت ابنیه و خرید 
انشعابات گاز و برق و ... را هم که حدود دو میلیارد 

تومان است پرداخت کند.

با وجود گذشت 1۲ سال از کلنگ زنی پروژه راه آهن سبزوار-سلطان آباد

سبزوار به شبکه ریلی کشور متصل نشد!


